
Una din prioritãþile Metrorex din
acest an - noul sistem de control acces

(Interviu cu Marin Aldea, director general Metrorex)

Reporter: Care sunt prioritãþile
Metrorex pentru acest an?

Marin Aldea: Eu aº structura prio-
ritãþile anului 2017 în douã planuri.
Planul unu se referã la activitatea cu-
rentã de exploatare, iar cel de-al doi-
lea - la activitatea de investiþii.

În ceea ce priveºte activitatea de
exploatare, ne propunem ca, în-
cepând din acest an, compania Me-
trorex, care este o companie cu ca-
pital integral de stat, sã treacã pe
profit. Pânã acum, în ultimii doi ani,
rezultatele Metrorex au fost poziti-
ve. Potrivit legii, Metrorex nu poate
sã facã profit, întrucât primeºte sub-
venþii de la bugetul de stat în com-
pletarea veniturilor, pentru acoperi-
rea cheltuielilor cu desfãºurarea acti-
vitãþii. În situaþia în care veniturile
sunt mai mari decât cheltuielile, di-
ferenþa se returneazã la bugetul de
stat. În anul 2016 am ieºit cu un pro-
fit de 16 milioane de lei ºi diferenþa
am dat-o la buget. Am fãcut deja o
propunere de modificare a unui
proiect de act normativ, ce se aflã pe
circuitul de aprobare, care permite

ca Metrorex sã obþinã profit.
Reporter: Intenþionaþi sã reinvesti-

þi profitul realizat?
Marin Aldea: Cel mai probabil.

Însã nu mã pot pronunþa de acum.
Aºtept sã vãd ce se întâmplã cu mo-
dificãrile propuse.

Reporter: Ce ne spuneþi legat de
activitatea de investiþii?

Marin Aldea: Legat de activitatea
de investiþii, ne concentrãm pe con-
tinuarea proiectelor pe care le avem
în derulare ºi mã refer aici la Magi-
strala 5 de metrou, secþiunea Eroilor
- Drumul Taberei, care are ca stadiu
de realizare 91% din structurã, iar cel
de finisaje - de 32%.

Pânã la sfârºitul trimestrului al doi-
lea din 2018, ne propunem sã pu-
nem în funcþiune aceastã secþiune
de metrou. Trebuie sã subliniez fap-
tul cã, indiferent dacã staþiile ar fi
gata - arhitectura, finisajele, instala-
þiile -, trebuie sã avem finalizat ºi sis-
temul de siguranþã, automatizare ºi
informare dinamicã a traficului.

Termenul de realizare a acestui
proiect este foarte, foarte optimist -

pânã la sfârºitul trimestrului al doilea
al anului viitor. Specialiºtii au subli-
niat cã este greu de realizat zece sta-
þii într-un timp atât de scurt, plus sis-
temul de automatizare a traficului.
În aceastã documentaþie noi am
prevãzut ºi 13 echipamente care vor
fi îmbarcate la început pe trenurile
din flota existentã, urmând ca, pe
mãsurã ce achiziþionãm trenuri noi,
sã le punem în funcþiune pe acelea.
În 17 martie 2017, deja am publicat
anunþul de participare la licitaþie.
Achiziþia de trenuri noi nu poate fi
realizatã în termenul pe care ni l-am
pus noi.

Reporter: Dar aveþi în flota exi-
stentã trenuri disponibile?

Marin Aldea: Intenþia este sã refa-
cem programul de circulaþie astfel
încât sã acoperim ºi aceastã necesi-
tate.

Reporter: Cum se circulã acum, pe
magistralele funcþionale?

Marin Aldea: Pe magistrala doi
avem 24 de trenuri de generaþie
nouã. La orele cu vârf de trafic, tre-
nurile circulã la distanþe de pânã la
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Una din prioritãþile pe care compa-

nia de Metrou le are în vedere pen-

tru acest an este modernizarea in-

stalaþiilor de control-acces, într-un

numãr de 41 de staþii urmând sã fie

implementatã noua tehnologie,

dupã cum ne-a spus, într-un inter-

viu, Marin Aldea, directorul general

al Metrorex.

Domnia sa îºi propune sã deruleze

"tot mai multe proiecte investiþiona-

le", menþionând cã "doar aºa poþi

activa într-un mediu dinamic ºi per-

formant": „Ne propunem ca,

începând din acest an, Metrorex,

care este o companie cu capital inte-

gral de stat, sã treacã pe profit. Pânã

acum, în ultimii doi ani, rezultatele

Metrorex au fost pozitive, în sensul

cã am avut un rezultat echilibrat,

fãrã pierderi, pe zero. Potrivit legii,

Metrorex nu poate sã facã profit,

întrucât primeºte subvenþii. Anul

trecut am realizat un profit de 16

milioane de lei, pe care l-am retur-

nat la bugetul de stat".

Metrorex a fãcut deja o propunere

de modificare a unui proiect de act

normativ care permite companiei sã

obþinã profit ºi care se aflã pe circui-

tul de aprobare.



trei minute, iar pe magistralele 1 ºi 3
intervalele la care circulã trenurile
sunt de 5-6 minute. Pe linia comunã
a magistralelor 1 ºi 2 (Eroilor - Nico-
lae Grigorescu) se circulã ºi la distan-
þe de timp de sub douã minute, la
orele de vârf. În afara orelor cu vârf
de trafic, însã, circulãm la 8-10 minu-
te. Spre sfârºitul programului opti-
mizãm graficul de circulaþie
aºa încât þinem seama
atât de numãrul de
cãlãtori pe care îi
transportãm, cât
ºi de consum.

Reporter: Ce
ne puteþi spune
despre secþiunea
Eroilor-Iancului,
care face parte tot
din magistrala 5?

Marin Aldea: Pe acea-
stã secþiune se lucreazã la docu-
mentaþia privind achiziþia serviciilor
de proiectare, care ar dura pânã în
anul 2019. Realizarea lucrãrilor este
propusã sã se finalizeze pânã în anul
2023. Cea de-a treia secþiune a ace-
stei magistrale (Iancului-Panteli-
mon) se va realiza, conform Planului

de Mobilitate Urbanã Durabilã
(PMUD) Bucureºti - Ilfov, în orizontul
de timp 2028-2030.

Reporter: Care sunt sursele de fi-
nanþare?

Marin Aldea: Finanþarea acestei
secþiuni se realizeazã din fondurile
structurale, prin Programul Opera-
þional Infrastructurã Mare 2014

-2020, buget de stat ºi
împrumut B.E.I.

Valoarea totalã a
fondurilor este de

600 de milioane
de euro, fãrã TVA,
doar pentru sec-
þ iunea Eroi-
lor-Drumul Tabe-

rei. De la bugetul
de stat avem, pen-

tru magistrala 5, o
sumã de 55 de milioane

de lei, pentru anul acesta. Dacã
vorbim doar de bugetul pe anul
2017, pentru aceastã secþiune (Eroi-
lor-Drumul Taberei, care include ºi
depoul ºi staþia Valea Ialomiþei) sunt
843 de milioane de lei, din care 779
de milioane de lei - fonduri
europene nerambursabile.

Reporter: Aveþi prevãzutã ºi finan-
þarea pentru segmentul Eroilor - Ian-
cului?

Marin Aldea: Pentru Eroilor-Iancu-
lui sunt prevãzuþi bani în vederea
demarãrii procedurilor de achiziþie a
serviciilor de proiectare. Proiectarea
o sã dureze pânã în anul 2019, iar
valoarea va fi de aproximativ 65 de
milioane de lei, fãrã TVA, lucrãrile
urmând sã dureze pânã în anul
2023, conform estimãrilor.

Valoarea totalã a proiectului este
de circa 650 de milioane de euro, cu
TVA. Finanþarea este prevãzutã din
fonduri europene nerambursabile.

Reporter: Sã vorbim ºi despre ce-
lelalte magistrale…

Marin Aldea: Altã magistralã care
se aflã în lucru este magistrala 4 - ex-
tinderea reþelei de metrou cu douã
staþii în partea de nord a Capitalei,
proiect ce cuprinde un depou, un
"park and ride" ºi un intermodal. Se
lucreazã intens la acest proiect în va-
loare de 252 de milioane de euro, cu
TVA, care are douã componente de
finanþare, pentru tuneluri ºi staþii, fi-
nanþarea este asiguratã din fonduri
europene nerambursabile în cadrul

programelor P-OST ºi POIM, în valoa-
re de 140 de milioane de euro, fãrã
TVA. Diferenþa de pânã la 252 de mi-
lioane de euro este pentru depou,
"park and ride" ºi intermodal.

Mai avem în implementare ºi alte
proiecte mai mici: ca de exemplu
realizarea a douã accesuri la staþia
de metrou Tineretului, ce au ca ter-
men de finalizare nouã luni de la
data începerii lucrãrilor.

Metrorex intenþioneazã

sã demareze acþiunile

specifice etapei de

licitaþie pentru execuþia

lucrãrilor de structurã

pentru linia de metrou

care va ajunge la

Aeroportul Otopeni

Reporter: Cu toþii aºteptãm sã ne
spuneþi când vom avea metrou cã-
tre Aeroportul Otopeni…

Marin Aldea: Legat de magistrala
6 - legãtura reþelei de metrou exis-
tente cu Aeroportul Internaþional
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Marin Aldea:

"Pentru linia ºase am
semnat, în anul 2010, un

acord de împrumut în valoare
de 41,87 miliarde yeni, care

înseamnã circa 330 de milioane
de euro, din care se asigurã

finanþarea asistenþei tehnice,
proiectãrii ºi

consultanþei. "
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Henri Coandã (Otopeni), din staþia
de metrou 1 Mai, de pe linia 4 , men-
þionez cã acesta este un proiect în
valoare de 5.899 mld.lei (cu TVA).

La sfârºitul anului trecut, prin Ho-
tãrârea de Guvern 930, au fost apro-
baþi indicatorii tehnico-economici,
lungimea acestei extinderi fiind de
14,1 km, iar numãrul de staþii
- 12. În valoarea proiec-
tului sunt incluse ºi 12
trenuri de metrou.
Structura este sub-
teranã, iar acum
d o c u m e n t a þ i a
pentru proiectul
de HG privind culo-
arul de expropriere
se aflã pe circuitul de
avizare. Ne propunem ca,
spre sfârºitul acestui an, sã de-
marãm procedura de achiziþie a lu-
crãrilor de structurã.

Termenul de finalizare a lucrãrilor
este prevãzut la 48 de luni de la data
începerii. Pânã acum avem finalizatã
proiectarea.

Pentru linia ºase am semnat, în

anul 2010, un acord de împrumut în
valoare de 41,87 miliarde yeni, care
înseamnã circa 330 de milioane de
euro, din care se asigurã finanþarea
asistenþei tehnice, proiectãrii ºi con-
sultanþei. Diferenþa de finanþare se
va realiza din fonduri externe ne-
rambursabile ºi alocaþie de la
bugetul de stat.
Reporter: Conducerea Metrorex a

vorbit, în ultimii ani, ºi despre
reþeaua cãtre Voluntari,

deºi înþeleg cã este un
proiect cu bãtaie
lungã…

Marin Aldea:

Pânã când vom
avea metrou cãtre

Voluntari, vom face
extinderea liniei 4 de

la Gara de Nord la Gara
Progresul. Noi am demarat

deja procedura de achiziþie a ser-
viciilor privind studiul de fezabilita-
te, studiul de trafic, iar finanþarea
este asiguratã în cadrul unui acord
de implementare încheiat cu guver-
nul Elveþian în 2013.

Prin acest acord va fi asiguratã fi-
nanþarea studiilor de fezabilitate, în

valoare totalã de 10 milioane de fran-
ci elveþieni. Partea elveþianã va con-
tribui cu 8,5 milioane de franci elve-
þieni. Întocmirea studiilor va dura,
estimativ, pânã în 2019. Deci noi di-
scutãm acum despre proiectele pe
termen scurt ºi mediu, dar avem ºi
proiecte pe care noi le vom începe,
dar vom depãºi termenul mediu.

O asociere condusã de UTI

va moderniza sistemul de

control acces la metrou

Reporter: Anul trecut aþi dat vre-
un proiect în folosinþã?

Marin Aldea: Anul trecut am pus
în funcþiune instalaþiile de ventilaþie
pe tronsonul Timpuri Noi - Semãnã-
toarea, actualmente Petrache Poe-
naru. Este vorba de ºase staþii ºi in-
terstaþii, pe o distanþã de 8,6 km.

Anul acesta, ne-am propus mai
multe obiective. În primul rând in-
tenþionãm sã punem în funcþiune cu
cãlãtori cele douã staþii ale M4 - La-
minorului ºi Strãuleºti, pânã la finele
acestei luni. Au fost întâlniri cu con-
structorii ºi aceºtia au estimat, la
începutul anului, cã termentul este

realist.
Alt proiect pe care îl avem în im-

plementare se referã la sistemul de
control acces în 41 de staþii, plus 139
de automate de vândut cartele de
generaþie nouã care dau ºi rest. De
asemenea, vor fi modernizate ºi au-
tomatele existente de vândut cartele.

Reporter: Pentru acest proiect
aveþi contractul semnat?

Marin Aldea: Avem contractul
semnat cu UTI, TIAB, Logic IT. Este o
asociere unde UTI este lider. Pe ma-
gistrala a doua de metrou inten-
þionãm sã înlocuim calea de rulare.
Dorim sã finalizãm cât de repede
documentaþia de achiziþie a lucrãri-
lor, care înseamnã înlocuirea com-
pletã a cãii de rulare, a instalaþiilor
din cale, a instalaþiilor electrice ºi a
celor de alimentare cu apã din tunel.

Reporter: A fost o perioadã mai
dificilã, la începutul anului, când vre-
mea a fost mai rea, dar ºi când au
avut loc protestele de stradã, ºi când
metroul a devenit neîncãpãtor…

Marin Aldea: Aºa este, iar noi am
luat o serie de mãsuri ca sã asigurãm
transportul cãlãtorilor ºi am avut tre-
nuri disponibile în perioadele su-
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Marin Aldea:
"Am suplimentat

numãrul de trenuri în
circulaþie, am diminuat

timpii de succedare între
trenuri aºa încât sã putem

asigura transportul
cãlãtorilor la orele cu

vârf de trafic. "

(urmare din pagina 33)



pra-aglomerate, când a fost viscol.
Am suplimentat numãrul de trenuri
în circulaþie, am diminuat timpii de
succedare între trenuri aºa încât sã
putem asigura transportul cãlãtori-
lor la orele cu vârf de trafic.

Numãrul de cãlãtori din ianuarie
2017 faþã de cel din 2016 a fost cu
250.000 de cãlãtori mai mult, iar în
februarie - cu circa 160.000 de cãlã-
tori mai mult. Au fost zile aglomera-
te ºi zile mai puþin aglomerate, aºa
încât, per ansamblu, în întreaga
lunã, diferenþele nu au fost
semnificative.
Reporter: Trebuie sã
þinem cont cã în ia-
nuarie am avut ºi
ºcolile oprite o perio-
adã, iar vacanþa co-
piilor a fost mai lun-
gã…

Marin Aldea: Da, ºi
acest lucru a influenþat trafi-
cul de la metrou.

Reporter: Tarifele vor creºte în
acest an?

Marin Aldea: Nici anul trecut nu
au fost modificate tarifele pentru
circulaþia cu metroul ºi nici anul

acesta nu vor fi modificate.
Ce pot sã vã spun este cã ne dorim

sã extindem paleta de tarife pe care
noi le avem acum - sã completãm cu
noi titluri de cãlãtorie ºi facem teste
în acest sens pentru un titlu cum ar
fi abonamentul anual.

Vreau sã subliniez cã valoarea realã
a unei cãlãtorii cu metroul, fãrã a fi
subvenþionatã, este de 4-5 lei, iar
preþul mediul al unei cãlãtorii ajun-
ge la 1,4 lei. Mulþi spun cã o cãlãtorie
cu metroul costã 2,5 lei, dar acest

preþ este valabil doar dacã ce-
tãþenii cumpãrã cartelã

de douã cãlãtorii. În
schimb, un abona-
ment lunar de 70 de
lei permite efectua-
rea de cãlãtorii neli-
mitate la orice orã,

pe întreaga reþea de
metrou. Preþul de 1,4 lei

pe cãlãtorie înseamnã total
venituri realizate raportat la nu-

mãrul de cãlãtori plãtitori transpor-
taþi. Cu abonament, poþi avea 60-70
de cãlãtorii la o valoare de sub un
leu. Dacã achiziþionezi un titlu cu 10
cãlãtorii, ajungem la doi lei pe cãlã-

torie. Aºadar, nu ne raportãm la titlul
cel mai scump de cãlãtorie, pentru
cã nu toþi cãlãtorii merg cu legitima-
þie de douã cãlãtorii, cei mai mulþi
merg cu abonament. Peste 35% din
cãlãtori aleg abonamentul lunar,
pentru cã este cel mai ieftin.

Trebuie sã þinem cont ºi de condi-
þii, metroul este unul dintre cele mai
rapide ºi confortabile mijloace de
transport în comun, indiferent de
anotimp ºi de condiþiile meteorolo-
gice. Acest lucru nu înseamnã cã nu
continuãm sã îmbunãtãþim condiþii-
le de trafic - sã îmbunãtãþim staþiile,
instalatiile, sã aducem trenuri noi, sã
asigurãm intervale mai mici de
circulaþie. Avem proiecte în acest
sens.

Reporter: Nu s-a concretizat nimic
în ceea ce priveºte colaborarea cu
RATB?

Marin Aldea: Noi colaborãm cu
RATB, au fost constituite douã comi-
sii - una tehnicã ºi una comercialã.
Acestea s-au întâlnit ca sã punã la
punct anumite aspecte. Odatã cu
implemetarea noului sistem de ta-
xare vom relua colaborarea cu RATB
astfel încât sã putem emite ºi noi tit-

luri de cãlãtorie sau cartele comune
care sã poatã fi folosite ºi la RATB ºi
invers, Regia de Transport sã poatã
emitã titluri valabile ºi la metrou.
Sperãm cã acest lucru se va
întâmpla din acest an.

Pentru cã extinde

reþeaua de metrou,

Metrorex va majora

numãrul angajaþilor

Reporter: Câþi angajaþi are Metro-
rex?

Marin Aldea: Având în vedere cã
extindem reþeau de metrou, numã-
rul de angajaþi va ajunge la 4.560, în
acest moment având 4.500 de anga-
jaþi. Înainte de punerea în funcþiune
a magistralei 4 de metrou, vom mai
angaja 60 de persoane, care sã asi-
gure partea de comercial, controlori
de acces, casieri.

Reporter: Care a fost cifra de afa-
ceri a companiei, anul trecut?

Marin Aldea: Anul trecut am reali-
zat un profit de 16 milioane de lei,
pe care l-am returnat la bugetul de
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stat. Cifra de afaceri în 2016 a fost de
278,9 milioane lei, faþã de 247,99 mi-
lioane lei, în 2015, fãrã subvenþii. Ci-
fra de afaceri cu subvenþii a fost de
577.5 milioane lei, faþã de 537,77mi-
lioane lei, în 2015. Aceasta presupu-
ne vânzãri de bilete, venituri din alte
activitãþi comerciale, venituri din
vânzãri de deºeuri, fier vechi - toate
veniturile pe care le obþine societa-
tea în cursul exerciþiului financiar.

Ca pondere, veniturile proprii, adi-
cã veniturile din transportul de cãlã-
tori cu metorul, ajung la circa 35%.

Reporter: Ce buget a fost alocat
Metrorex, în 2017?

Marin Aldea: Bugetul pentru
acest an, doar pentru activitatea cu-
rentã de exploatare a metroului
(fãrã sumele aferente activitãþii de
investiþii), este de 1,7 miliarde lei,
faþã de 717 milioane de lei - bugetul
de anul trecut. Avem o creºtere de
141%. În aceastã creºtere este inclu-
sã o sumã de 884 de milioane de lei
care înseamnã obiective de investiþii
ce fac parte din patrimoniul public ºi
pe care noi le-am cuprins în buget
atât la venituri, cât ºi la cheltuieli.
Aºadar, nu influenþeazã rezultatul

exerciþiului financiar.
Pe componenta de investiþii, avem

un buget de 1,1 miliarde lei, fãrã sã
luãm în calcul suma de 343,8 milioa-
ne de lei, pe care o vom primi cu si-
guranþã ºi care provine din vânzarea
certificatelor de emisii de gaze cu
efect de serã. Aceste sume se repor-
teazã de la un an la anul urmãtor.
Printr-o ordonanþã de urgenþã, în
anul 2016, companiei Metrorex i s-a
aprobat suma de 234 de milioane
de lei pentru proiectele de investiþii
în derulare - 64 pentru magistrala 4,
alte 40 de milioane pentru magistra-
la 5 ºi 130 pentru magistrala 6. Mai
sunt încã 109 milioane de lei care se
reporteazã tot din anul 2016, aºa
încât suma totalã reportatã este de
circa 343 de milioane de lei, bani ce
se adunã la valoarea deja alocatã de
1,1 miliarde lei, menþionatã mai sus.

În concluzie, pe cele douã compo-
nente - exploatare ºi investiþii - bu-
getul total al Metrorex depãºeºte 3
miliarde lei.

Reporter: Cum apreciaþi aplicarea
Ordonanþei privind Guvernanþa Cor-
porativã, la Metrorex?

Marin Aldea: Eu am fost numit în
anul 2015 director general cu pre-
luare de atribuþii ºi în anul 2016 s-a

încheiat selecþia
potrivit ordonan-
þei de urgenþã
109/2011 privind
Guvernanþa Cor-
porativã aprobatã
cu legea 111/2016 ºi
am fost numit director
general al acestei compa-
nii. Am încheiat contract de
mandat pe o perioadã de patru ani,
pânã în anul 2020.

Ca o pãrere personalã, eu spun cã
legislaþia se aplicã cu succes în situa-
þia în care sunt selectaþi manageri ce
au legãturã cu domeniul de activita-
te respectiv. În momentul în care se-
lectezi un manager extraordinar de
bun, dar care s-a ocupat de altceva,
este mai greu sã performeze în res-
pectivul domeniu. Trece un timp
pânã se acomodeazã cu specificul
companiei, cu legislaþia din dome-
niu etc. ºi atunci rezultatele nu ºtiu
dacã sunt cele mai bune.

Eu am împlinit, în martie anul aces-
ta, 26 de ani de când lucrez în com-
panie ºi am pornit de la inginer de
gradul 4, inginer de gradul 3, apoi 2,
ºef serviciu, director, în ultimii 15-16
ani am fost în posturi cheie de con-
ducere, fiind în contact cu tot ceea

ce se întâmplã în
companie. Pro-
gramul meu este
de la 7.30-8.00
pânã la 20.00-

21.00, ºase zile pe
sãptãmânã, ºi tot îmi

dau seama cã sunt
foarte multe de fãcut, în

situaþia în care cunosc toate
problemele ºi modul lor de rezolva-
re. În situaþia în care ar fi fost cineva
din exterior, pãrerea mea este cã i-ar
veni foarte greu.

Reporter: Unii manageri aleºi pe
OUG 109, în alte companii de stat,
spun cã nu sunt lãsaþi de acþionari sã
conducã societatea aºa cum do-
resc…

Marin Aldea: Nu ºtiu ce se
întâmplã la alte companii, dar la Me-
trorex nu existã probleme de acest
gen. Noi colaborãm bine atât cu
Consiliul de Administraþie, cu Adu-
narea Generalã a Acþionarilor, con-
ducerea ministerului ne sprijinã ºi ne
strãduim sã rezolvãm împreunã pro-
blemele pe care le avem.

Reporter: Mulþumesc!
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Marin Aldea:
"Noi colaborãm bine
atât cu Consiliul de

Administraþie, cu Adunarea
Generalã a Acþionarilor,

conducerea ministerului ne
sprijinã ºi ne strãduim sã

rezolvãm împreunã
problemele pe care

le avem."
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(urmare din pagina 35)


